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Miliardář Skala 
investuje do módy
Majitel Pražské správy 
nemovitostí Václav Skala 
se překvapivě objevil jako 
investor internetového 
obchodu Bibloo.  str. 6

 

Investiční bankéři  
jsou bez práce
Banky se vrací 
k tradičnímu byznysu, 
o práci tak letos přišly 
tři tisíce investičních 
bankéřů. str. 8 

Na ropné krizi vydělali 
obchodníci
Ve zbídačeném sektoru se 
najdou firmy s rekordním 
ziskem. str. 9
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eet již likviduje 
hospody
Ročně mizí z mapy stovky 
hospod. evidence tržeb ukončí 
život dalších, říká šéf Pivovarů 
staropramen Zbyněk kovář.

rozhovor

str. 12–13

Nový hangár  
na letišti
čsA a travel service 
chtějí stavět na pražském 
letišti. Potřebují od státu 
získat pozemek.

byzNys
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MaRtin Čaban: čínský 
prezident v česku zasadí 
strom. Jestli stihne i postavit 
dům a zplodit syna, hrad 
neuvádí.

twitter.com/e15news
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strategické partnerství            
       Největší důraz úřady kladou 

na společné prohlášení.

Přílet v pondělí 
      V Česku stráví prezident  

Si Ťin-pching 49 hodin. 

Investice 
      Prezident Zeman očekává 

čínské investice 45 miliard.

Protesty  
      Delegaci budou 

doprovázet stovky 
policistů.   téma / str. 4



| 2 | události

(Ne)známé Maďarsko
Oživování visegrádské spolupráce se nějak 
zadrhlo. Z politických výšin do reálného života 
zatím moc nesestoupila. Posuďte sami. Před 
cestou do Maďarska přijde natěšený turista 
do jedné z pražských poboček GE Money Bank. 
Přistoupí k přepážce směnárny a bezelstně 
požádá o pár tisíc forintů. „Ehm, co jsou to 
forinty,“ ozve se zpoza přepážky překvapený 
hlas. „To jsou maďarské peníze,“ nedá se tu-
rista, jehož nadšení z cesty začíná opadat. 
„Aha, počkejte prosím, zeptám se kolegy,“ 
odpovídá pracovnice banky. Bohužel ani kolega 
se ve středoevropských měnách necítí příliš 
silný v kramflecích. Forinty prostě nejsou. 
Ale abychom byli spravedliví. Na valutovém 
kurzovním lístku maďarskou měnu nevede ani 
ČSOB či Komerční banka. Inu doba, kdy Češi 
vyráželi hromadně na Balaton, je zjevně dávno 
ta tam. 

Přesto na některé Čechy udělalo Maďarsko 
a jeho premiér Viktor Orbán slušný dojem. 
Statečně se postavil „diktátu“ Bruselu i Berlína. 
Plotem proti uprchlíkům mluví z duše všem 
národovcům v celé střední Evropě. I majiteli 
auta, které pravidelně parkuje v centru Prahy. 
Jeho zadní kufr je oblepený výmluvnými samo-
lepkami. Česká vlajka, vedle škrtnutá mešita 
a k tomu přečmáraná vlajka Evropské unie. 
A na nárazníku se skví velký černožlutý nápis 
Thank you, Hungary. Alespoň že tak, když už ty 
forinty nevedeme. 

n Bič na právnické osoby 
dopadá v Česku už čtyři 
roky, zatím jich byla 
odsouzena necelá stov-
ka. V příštích letech tato 
kriminalita vzroste.

Pavel Otto
 

Za usmrcení pacienta z nedba-
losti nebo za dopravní nehodu 
způsobenou pod vlivem alkoholu 
už nemusí být napříště stíhaný 
jen lékař nebo řidič, ale také 
nemocnice či dopravní firma. 
Na společnosti se bude vztaho-
vat i trestný čin pomluvy, což 
mohou pocítit hlavně mediální 
domy. Za určitých okolností však 
budou moci být právnické osoby 
obvinění zproštěny, což dosud 
nebylo možné.

S výrazným rozšířením okru-
hu paragrafů z 88 na více než 
dvě stovky a s vyviněním počítá 
novela zákona o trestní odpo-
vědnosti právnických osob, s níž 
v závěrečném kole souhlasila 
Poslanecká sněmovna. Nyní ji 
projedná Senát.

Bič na firmy dopadá v Česku už 
čtvrtým rokem, původní normu 
přijala Nečasova vláda. Od té 
doby vynesly soudy necelou 
stovku odsuzujících rozsudků, 
ve dvaceti případech argumen-
ty obžaloby neuznaly. „Novela 

trestných činů pro  
firmy výrazně přibude

Zápisník  
Jana Stuchlíka

Protagonisté dne

Petr liesner

Majitel BiBloo

torbjörn törnqvist

Šéf Gunvor Group

Hillary clintonová

aMerická politička

Pro svůj módní e-shop získal 
prvního investora – realitního 
magnáta Václava Skalu, majitele 
Pražské správy nemovitostí.

str. 6

Obchodníka s ropou jako by 
netrápil propad cen. Za loňský rok 
hlásí rekordní zisk 1,25 miliardy, 
meziročně o deset procent více. 

str. 9

V demokratickém táboře si 
po vítězství v Arizoně drží pohodlný 
náskok v boji o stranickou nominaci 
na prezidentské volby.

str. 11

Exředitel ROP Severozápad 
Kušnierz dostal sedm let 
Ústecký krajský soud poslal 
bývalého ředitele Regionálního 
operačního programu Severozá-
pad Petra Kušnierze na sedm let 
do vězení za ovlivňování výběru 
projektů dotovaných penězi 
z evropských fondů. Uznal ho 
vinným ze zneužití pravomoci 
a poškozování finančních zájmů 
Evropské unie. 

Konopí pro léčebné  
použití je k dispozici
Lékárny mohou od včerejška 
odebírat ze skladu první české 
konopí pro léčebné použití. Je to 
konopí seté (Cannabis sativa L.) 

s obsahem devatenácti procent 
psychoaktivního THC a méně 
než jednoho procenta CBD. 
Elkoplast Slušovice má dodat 
Státnímu ústavu pro kontrolu 
léčiv celkem čtyřicet kilogramů 
konopí. více e15.cz

Ostrahu letiště v Praze zlepší 
moderní kamerový systém 
Projekt za dvě stě milionů 
korun na zdokonalení ostrahy 
pražského Letiště Václava Havla 
by měl být dokončen v příštím 
roce. V Poslanecké sněmovně 
to uvedl ministr vnitra Milan 
Chovanec (ČSSD). Součástí 
systému bude moderní kame-
rový a detekční systém schopný 
rozeznávat obličeje. 

Stropnického rezort dostal 
pokutu kvůli airbusům
Ministerstvo obrany dostalo 
od antimonopolního úřadu po-
kutu 200 tisíc korun. Překleno-
vací smlouvu na údržbu letounů 
Airbus A319 zadalo bez soutěže. 

Zbrojovka podala žalobu 
kvůli neprůstřelným vestám 
Nákup balistických vest pro 
vojáky jde k soudu. Česká zbro-
jovka, jež by měla vesty dodat, 
podala kvůli zakázce správní 
žalobu. Nesouhlasí s rozhod-
nutím úředníků, kteří zastavili 
kontrolu výroby vest a požadují 
novou výrobu veškerého mate-
riálu. /čtk/

Krátce

náHubek. Návrh komunisty Zdeň-
ka Ondráčka by podle vydavatelů 
mohl fakticky zavést cenzuru.
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odstraňuje disproporce mezi 
různými typy právnických osob: 
jedny stíhat lze, jiné ne. U fyzic-
kých osob tomu tak není. Jde o to, 
aby si i firmy byly rovné před 

zákonem,“ uvedl v rozhovoru pro 
deník E15 šéf komise pro trestní 
právo Legislativní rady vlády 
a advokát Tomáš Gřivna. Podle 
něj je podstatné, že pokud se roz-
šiřuje okruh deliktů a kriminalita 
se tak zvýší, byla přijata možnost 
vyvinění. A to u všech kategorií 
možných pachatelů, tedy nejen 
u řadových zaměstnanců.

Podle kritiků však může vyvi-
nění vést k zastavení kauzy, jako 
je Metrostav nebo Agrotec. První 
ze společností spadá do pří-
padu bývalého středočeského 
hejtmana Davida Ratha, druhá 
je vyšetřovaná kvůli zakázkám 
od České pošty. Agrotec patří 
Agrofertu ministra financí a šéfa 
ANO Andreje Babiše.

Návrh komunisty Zdeňka On-
dráčka stíhat právnickou osobu 
i za pomluvu získal ve sněmovně 
širokou podporu. Změnu napadly 
Unie vydavatelů a Sdružení 
pro internetový rozvoj, protože 
může být faktickým zavedením 
cenzury.

Ondráček na sebe upoutal 
pozornost, když se neúspěšně 
domáhal omluvy tehdejšího 
místopředsedy TOP 09 Mirosla-
va Kalouska, který ho označil 
za komunistického fízla a mlátič-
ku. Poslanec byl před listopadem 
1989 příslušníkem jednotky 
Veřejné bezpečnosti, která 
zasahovala na protirežimních 
demonstracích.

http://zpravy.e15.cz/byznys/obchod-a-sluzby/do-lekaren-dorazilo-prvni-konopi-z-ceska-nizozemske-je-pro-pacienty-drahe-1282245


n Většina studentů 
lékařství má střízlivá 
očekávání, co se týče 
budoucího platu. 

Adéla Čabanová

Za vyšším platem a za zku-
šenostmi – především 
za těmito cíli odcházejí 
studenti českých lékařských 
fakult do zahraničí. Vyplývá 
to z průzkumu HealthCare 
Institute uskutečněného 
mezi 435 studenty lékař-
ských fakult.

Zatímco v Česku očekává 
většina dotázaných nástupní 
plat mezi dvaceti a třiceti 
tisíci korun měsíčně, v za-
hraničí předpokládá 25 tisíc 
až 35 tisíc korun.

„Výše očekávaného 
nástupního platu v zahra-
ničí není tak vysoká,“ soudí 
Michal Čarvaš z vedení Ne-
mocnice Prachatice. „Třicet 
až 35 tisíc korun je částka, 

kterou jsme schopni mladým 
lékařům nabídnout u nás 
v jihočeských nemocnicích.“ 
Tabulkově sice u nás náleží 
lékaři bez praxe zhruba 23 ti- 
síc korun měsíčně, k tomu 
však dostává osobní ohod-
nocení. 

Pouhých pět procent stu-
dentů očekává v cizině ná-
stupní plat vyšší než padesát 
tisíc korun. Česká lékařská 
komora uvádí, že nástupní 
plat v Německu je 114 tisíc 
korun. 

Podle ředitelů nemocnic 
mladí lékaři nechtějí dělat 
tolik přesčasů, jak bývalo 
zvykem. Také prezident 
Asociace studentů medicíny 
Pavol Vasko potvrzuje, že do-
držování limitů přesčasů je 
pro mladé lékaře důležité.

Podle průzkumu chce 
do zahraničí za prací odejít 
28 procent studentů českých 
lékařských fakult. Nejžáda-
nější destinací je jednoznač-
ně Německo. Ve skutečnosti 
zatím odchází podle dat 
České lékařské komory 
po promoci do zahraničí 
zhruba pětina ročníku. 

Komora označuje odchody 
lékařů za jeden z problémů 
českého zdravotnictví. Podle 
děkana 1. lékařské fakulty 
Univerzity Karlovy Aleksiho 
Šeda by bylo dobré zjistit, 
jestli se lékaři vracejí. „Feno-
mén odchodů do zahraničí 
nám může pomoci kultivo-
vat naši medicínu,“ domnívá 
se Šedo.
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Medici chtějí do německa

Středočeskou farmu Čapí 
hnízdo vlastnili v době 
získání evropské dotace 
dvě dospělé děti ministra 
financí a předsedy hnutí 
ANO Andreje Babiše a bratr 
jeho partnerky. Babiš to 
sdělil poslancům při mi-
mořádné sněmovní schůzi, 
kterou ke kauze podnítila 
pravicová opozice. Ministr, 
jenž čelí podezření nejméně 
z účelového postupu při 
získání dotace, odmítl, že 
by se dopustil jakéhokoli 
podvodu. Celou záležitost 
považuje za vykonstruova-
nou pseudokauzu.

„Zároveň se omlouvám 
veřejnosti za to, že jsem 
se vyhýbal odpovědi 
na otázku, kdo jsou akcio-
náři farmy. Nepředpokládal 
jsem, že tento skvělý pro-
jekt pro veřejnost, za který 
by měla být v Bruselu Česká 
republika pochválena, bude 

zneužit proti mně,“ pro-
hlásil Babiš. V době získání 
dotace ve výši padesáti 
milionů korun měla spo-
lečnost Farma Čapí hnízdo 
anonymní akcie.

„Dotace byla přidělena 
podle platných pravidel. 
Nespáchal jsem žádný 
dotační podvod,“ zdůraznil 
Babiš. Jména akcionářů 
dříve odmítal prozradit, 
protože, jak uvedl, nechtěl 
ohrozit své děti. „Proto 
jsem se ne vždy vyjadřoval 
správně, nemohl jsem říct 
pravdu, toto přece musí 
každý rodič pochopit,“ 
vysvětloval poslancům.

Ministr také prohlásil, 
že hodlá v politice nadále 
pokračovat. „Není důvod, 
aby naše koaliční vláda 
nefungovala dál,“ vyjádřil 
své přesvědčení Babiš s tím, 
že to závisí i na koaličních 
partnerech. /čtk/  více e15.cz

babiš: Čapí hnízdo 
vlastnili mí blízcí

Z dotazovaných  
studentů pouhých

5 %
očekává v cizině  

nástupní plat přes  
padesát tisíc  

korun.

http://zpravy.e15.cz/domaci/politika/babis-capi-hnizdo-vlastnily-me-dve-dcery-a-bratr-partnerky-moniky-1282412


Jana Havligerová

Návštěva čínského preziden-
ta, který se kromě české hlavy 
státu setká také s premiérem 
a předsedy obou komor par-
lamentu, už delší dobu vzbu-
zuje vášně stejně jako čínské 
investice do české ekonomiky. 
Zejména politici se rozdělili 
do dvou táborů, z jednoho zní 
jen chvála, z druhého kritika.
Není to ale nic výjimečného. 

Podobné to bylo například 
ve Velké Británii, kam Si Ťin-
-pching zavítal loni a dočkal 
se velkolepého přivítání 
včetně jízdy zlatým kočárem 
s britskou královnou. Tak 
pompézní to v Praze nebude, 
přesto se očekávají protesty 
a tudíž i ostrá bezpečnostní 
opatření.

Čínský prezident stráví 
v Česku 49 hodin, podepsáno 
by mělo být společné prohlá-

šení o strategickém partner-
ství mezi Českou republikou 
a Čínou a podle dřívějších 
prohlášení české hlavy státu 
také dvacet konkrétních 
dohod. Miloš Zeman očekává 
čínské investice v hodnotě 
pětačtyřicet miliard korun. 
Podepsána mají být memo-
randa o spolupráci v oblasti 
financí, obchodu či zdra-
votnictví. Základní otázka 
zní: nepřeceňuje se význam 

ekonomické spolupráce s Čí-
nou zvláště v době, kdy její 
hospodářství není v nejlepší 
kondici? 

Odpověď pro Česko se 
hledá těžko. Investice, 
které zatím z Číny přitekly, 
jsou od jedné společnosti 
a spíše symbolické, chcete-li 
„showbyznysové“: fotbalová 
pražská Slavia, letecká firma 
Travel Service, vydavatelství 
Empresa.

| 4 | téma DO pRAHY pŘIJEDE sI ŤIN-pCHING

Návštěva čínského vůdce budí 
kladné i negativní emoce
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Nová pětiletka. Všečínské 
shromáždění lidových zástupců 
minulý týden schválilo nový 
pětiletý plán do roku 2020. 
K naplnění jeho úkolů chce pre-
zident a první muž komunistické 
strany Si Ťin-pching (na snímku 
přichází na zasedání) napomoci 
mimo jiné svými zahraničními 
cestami. 

Větší váhu by mohl mít 
vstup společnosti CEFC do fi-
nanční skupiny J&T, objevují 
se zprávy, že chce svůj dosud 
minimální podíl navýšit až 
na 50 procent, celková investi-
ce by se tak vyhoupla až na se-
dmadvacet miliard korun.

CEFC také dala nejvyšší 
nabídku na koupi české čás-
ti GE Money Bank a do dru-
hého kola má jít právě s J&T. 
Podle šéfa  CEFC Group 
Europe Jaroslava Tvrdíka 
etapa vstupu na trh skončila 
a začíná rozvoj aktivit v Ev-
ropě. A společnost přivede 
svoje čínské partnery. Kon-
krétní záměry chce oznámit 
právě při příležitosti návště-
vy čínského prezidenta.

Velký investiční skok by 
tedy měl teprve přijít. Takže 
připomeňme, že Čína je 
po Spojených státech druhou 
největší ekonomikou a o její 
přízeň se ucházejí i význam-
nější evropské státy – už 
zmíněná Británie, Německo 
i Francie. Názory str. 14

Čínské investice v Česku jsou 
zatím minimální, ani ne půl 
procenta z celkového objemu 
zahraničních investic v zemi, 
přesto už „finanční expanze“ 
z Dálného východu budí 
silnou vlnu kritiky. Ta by se 
dala shrnout do věty – Česko 
se nechá ovládat Pekingem 
víc než jiné země.

Kritici sice míří především 
na Pražský hrad, ale hanu 

schytala například i pražská 
primátorka Adriana Krná-
čová. Kvůli smlouvě mezi 
Prahou a Pekingem, v níž 
stojí, že česká metropole 
uznává Tchaj-wan za nedíl-
nou součást čínského území. 
S ještě větším odporem, pře-
vážně pravicových politiků, 
se setkal sněmovní seminář 
na téma Zkušenosti pro 
řízení a rozvoj státu, který 

zaštítili čínská velvyslanky-
ně a předseda dolní komory 
parlamentu. 

Čínská ambasáda si 
v uplynulých dnech pro 
změnu oficiálně stěžovala 
na ministra kultury Daniela 
Hermana, na jehož popud 
poslanci uctili památku 
80 tisíc tibetských mnichů, 
které v padesátých letech 
zavraždili Číňané. /ha/

Byznys ještě pořádně nezačal 
a kritika už zazněla z obou stran Prezident Miloš Zeman oznámil při návštěvě Karlovarska v Chyších, •	

že společnost CEFC, která v Česku až dosud investovala zhruba deset 
miliard, zvažuje odkoupit zchátralé lázně Kyselka u Karlových Varů. 

Podle ředitele zahraničního odboru Pražského hradu Hynka •	
Kmoníčka se o projekt kanálu, který by propojil Dunaj, Odru a Labe, 
zajímá společnost, která postavila největší přehradu na světě – Tři 
soutěsky. Mohla by investovat až miliardu korun.

CEFC vytvořila společný fond s finanční skupinou Hengfeng Bank, •	
na investice je v něm připraveno přes 30 miliard korun, v hledáčku 
má strojírenské a průmyslové podniky.

CEFC údajně jedná o vstupu do finanční skupiny Penta.  •	
Do transakce by měla vložit několik miliard korun, a mohla by tak 
získat až 50 procent akcií skupiny.

Co zamýšlejí 
čínští investoři

n Těsně 
po velikonočních 
svátcích dorazí 
do Prahy poprvé 
v historii čínský 
prezident. 
Na Pražském 
hradě ho přivítá 
jedenadvacet 
dělových salv, 
sláva to bude větší, 
než zažil Barack 
Obama. Česko je 
jediná evropská 
zastávka Si Ťin-
-pchinga na jeho 
cestě do Spojených 
států.



Rudolfinum
29.3.2016 - 17:00

Zajímá vás téma leadershipu? Chcete umět motivovat sebe i ostatní? Konference LEADERSHIP 
PRAHA 2016 vám přináší špičkové řečníky, svižné a úderné přednášky, inspirativní prostředí 
a networkingový večírek.

To vše v nádherných prostorách pražského Rudolfina s lidmi, kteří mají zájem se v oblasti 
leadershipu posouvat vpřed.

Registrujte se na www.leadership-praha.cz

Jiří Hlavatý
Oceňovaná herečka, 
diplomatka 
a velvyslankyně.

Generální ředitel
a majitel společnosti
JUTA a.s.

Italský manažer,
zakladatel pražského 
mezinárodního maratonu

Spoluzakladatel 
oceňovaného
start-upu Liftago.

Magda Vášáryová Carlo Capalbo Ondřej Krátký

2 500 Kč
vstupné na konferenci

Ředitel bavorského 
baletu, choreograf 
a baletní mistr.

Ivan Liška
Vedoucí právnička 
v mezinárodní společnosti 
Tyco, stand-up komička.

Nora Kurzová
Zakladatel GrowJOB Institute,
autor bestselleru
Konec prokrastinace.

Petr Ludwig
Předseda 
představenstva 
České spořitelny.

Tomáš Salomon

MEDIÁLNÍ PARTNEŘIPARTNER
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n Petr Liesner, ně-
kdejší přední postava 
projektu Mall.cz, získal 
pro svůj e-shop s mó-
dou Bibloo investora 
v podobě realitního 
magnáta Václava Skaly. 
Obchod již odstartoval 
i mezinárodní expanzi. 

Daniel Novák

Majitel Pražské správy 
nemovitostí Václav Skala se 
překvapivě objevil jako inves-
tor internetového obchodu 
Bibloo. Ještě ani ne rok fun-
gující e-shop se značkovou 
módou letos očekává tržby 
300 milionů korun. 

„Prozatím bylo do Bibloo 
investováno sto milionů 
korun a v letošním roce 
plánujeme v investicích 
pokračovat,“ řekl deníku 
E15 zakladatel e-shopu Petr 
Liesner. Pražská správa ne-
movitostí je v podniku dosud 
jediným investorem. 

Podle internetového pod-
nikatele Michala Hardyna 
lákají investory z „kamenné-

ho“ světa na internet velké 
změny v chování a rozho-
dování spotřebitelů. Ti tráví 
velkou část dne s počítačem, 
tabletem nebo chytrým tele-
fonem. „Investoři s ofenzivní 
investiční strategií, kteří vidí 
obraty a prokazatelný růst 
on-line firem, mají zájem vy-
těžit příležitost a diverzifiko-
vat své investiční portfolio,“ 
komentoval trend Hardyn.  

Bibloo již stačil rozšířit 
byznys na Slovensko, do 
Maďarska a Rumunska. 
„Nyní plánujeme expanzi do 
Polska a Rakouska,“ dodal 
Liesner. V každém hlavním 
městě země, kam expanduje, 
bude e-shop otevírat rovněž 
reprezentativní kamennou 
prodejnu.  

Nový hráč se snaží využít 
situace, kdy prodej oblečení 
přes internet je teprve na za-
čátku, ale velmi rychle roste. 
Bibloo bude muset změřit 
síly hlavně s e-shopem Zoot, 
jedničkou tuzemského 
trhu. Společnost za loňský 
rok zdvojnásobila tržby na 
451 milionů korun, letos se 
plánuje dostat kousek pod 
miliardu.

Miliardář skala 
investuje do 
e-shopu s módou

n Letecké společnosti 
chtějí ušetřit na údrž-
bě, potřebují ale od 
státu pozemek. 

Jan Šindelář

Na ruzyňském letišti se rý-
suje první výrazný společný 
projekt Českých aerolinií 
a jejich nového akcionáře 
Travel Servisu. Firmy si chtě-
jí postavit společný hangár 
pro takzvanou lehkou neboli 
traťovou údržbu letadel. Zá-
zemí by sloužilo především 
ČSA. Deníku E15 to potvrdila 
vedení obou společností, pri-
márním cílem je podle nich 
úspora nákladů. 

Věc má ale háček. Ke 
stavbě hangáru je potřeba 
pozemek, který si chtějí 
aerolinie pronajmout od 
vlastníka letištní infrastruk-
tury Českého Aeroholdingu. 
Jednání ale zatím k žádnému 
závěru nevedla. „Příslušné 

ČsA a Travel 
service chtějí 
vlastní hangár

společnosti v rámci Českého 
Aeroholdingu o této věci 
s ČSA jednají. Podrobnosti 
bude možné poskytnout až 
po ukončení jednání,“ uvedla 
mluvčí aeroholdingu Marika 
Janoušková. 

Aerolinie nicméně tvrdí, 
že se bez nového hangáru 
neobejdou. „ČSA mají zájem 
si v budoucnosti zajišťovat 
lehkou údržbu letadel ve 
vlastní režii a adekvátní 
hangár je k tomu nutnou 
podmínkou,“ uvedl mluvčí 
ČSA Daniel Šabík. 

Montovaná plechová stav-
ba o výměře kolem čtyř tisíc 
metrů čtverečních by vyrostla 
do několika měsíců od přidě-
lení pozemku, který si chtějí 
letecké firmy pronajmout 
alespoň na deset let. Jen ČSA 
by tím měly ročně ušetřit na 
údržbě, za kterou vydávají 
stovky milionů korun, asi 
25 milionů. Podle Šabíka do-
savadní nabídky aeroholdin-
gu nebylo možné přijmout, 

neboť šlo o pozemky bez 
potřebné infrastruktury či 
s malou rozlohou. 

Plán lze vnímat i jako 
další emancipační krok 
většinově soukromých Čes-
kých aerolinií vůči svému 
původnímu majiteli. ČSA 
totiž dosud zadávají údrž-
bu svých letadel společnos-
ti Czech Airlines Technics, 
kterou od nich před čtyřmi 
lety koupil i s hangárem 
právě aeroholding. Českým 
aeroliniím i Travel Servisu 
se ale ceny služeb zdají 
příliš vysoké.  

Vedení aeroholdingu tak 
musí rozlousknout dilema: 
v případě výstavby nového 
hangáru přijde dceřiná fir-
ma Czech Airlines Technics 
o významnou část byzny-
su, v případě nepřidělení 
pozemku zase popudí dvě 
letecké společnosti, které 
společně vytvářejí kolem 
čtyřiceti procent výkonů 
pražského letiště.
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Denisa Holajová

Dlouholetí hráči v reklam-
ním byznysu, jednatelé 
společnosti BigBoard Jozef 
Onderka a Gabriel Fülöpp 
se naplno vrhají do realitní-
ho byznysu. Po budově na 
Smetanově nábřeží v centru 
Prahy, jejíž koupí v roce 
2014 odstartovali vstup do 
branže, získali od společnos-
ti Skanska Reality develo-
perský projekt Branické 
náměstí na výstavbu stovek 
bytů v Praze 4. 

„Projekt Branické náměstí 
jsme vlastnili společně 
s Multiprojekt Group. V loň-
ském roce jsme se však roz-

hodli pro divestici a zbavili 
se našeho podílu,“ potvrdila 
deníku E15 Naďa Ptáčková, 
generální ředitelka Skanska 
Reality.

Firma, která patří do top 
pětky pražských rezidenč-
ních developerů branický 
projekt prodala zhruba dva 
roky poté, co do něj vstoupi-
la. Záměr vyžadující změnu 
územního plánu se totiž 
kvůli hustotě plánované zá-
stavby setkal s řadou protes-
tů zejména od obyvatel staré 
části Braníka a ekologických 
aktivistů. Nakloněno mu 
není ani současné vedení 
radnice Prahy 4.
 Více E15.cz

Onderka s Fülöppem 
koupili projekt skansky

EMAncipAcE. V případě výstavby nového hangáru přijde dcera Českého Aeroholdingu o významnou 
část byznysu. Státní podnik ale zároveň nechce popudit firmy zajišťující 40 procent výkonů letiště.

http://zpravy.e15.cz/byznys/reality-a-stavebnictvi/skanska-se-zbavila-branickeho-projektu-koupili-jej-sefove-reklamky-bigboard-1282430
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Mobilní operátor T-Mobile 
spustí 4. dubna internetovou 
televizi. Dostupná bude na 
připojení o rychlosti nad pět 

Realitní skupina CPI Proper-
ty Group podnikatele Rado-
vana Vítka nabídla Českým 
drahám, že od nich odkoupí 
všechny nádražní budovy za 
čtyři miliardy korun. Částka 
je o 800 milionů korun vyšší 
než suma, za kterou má 
budovy od ČD získat Správa 
železniční dopravní cesty, 
uvedl server iDnes.cz. „Je 
otázkou, zda se to dá nazvat 
nabídkou. Každopádně 
dopis od pana Vítka přišel 
a budeme se jím zabývat,“ 
řekl předseda dozorčí rady 
ČD Milan Feranec.

Převod nádraží z Českých 
drah na správu železnic 
schválila loni vláda a ná-

sledně ji odsouhlasil i řídicí 
výbor Českých drah. Zatím 
ale není jasné, jak se k trans-
akci zhruba 1500 nádraž-
ních budov za 3,24 miliardy 
korun postaví vedení drah 
a jejich dozorčí rada. Dráhy 
totiž mají několik proti-
chůdných posudků ohledně 
toho, zda je pro ně převod 
výhodný. Původně společ-
nost za transakci očekávala 
zhruba dvojnásobný obnos.

SŽDC plánuje do nádraž-
ních budov nastěhovat 
státní úředníky. Program na 
oživení mnohdy prázdných 
a chátrajících objektů má jít 
ruku v ruce s jejich oprava-
mi. /čtk/  názOry str. 14

cpi nabídla za nádraží 
víc než správa železnic

T-Mobile jde na trh 
internetových televizí

O kmitočty pro rychlé sítě 
usilují všichni operátoři

Přihlášky do aukce kmitočtů 
pro rychlé mobilní sítě LTE 
podali všichni tři tuzemští 
operátoři, tedy O2, T-Mobile 
a Vodafone. Aukce začne 
27. dubna. Operátoři se utkají 
o sedm frekvenčních bloků 
v pásmech 1800 a 2600 MHz 
v souhrnné vyvolávací hod-
notě 734 milionů korun.

Lázně v Chrastavě koupila 
v dražbě Elektra Praha
Novým majitelem termálních 
lázní v Chrastavě se stala fir-
ma Elektra Praha. V dražbě, 
kterou pořádala společnost 
Naxos, za ně nabídla nejvyš-
ších 30,4 milionu korun. 

Česká UPC se sloučí 
s UPC Broadband Slovakia
Největší česká kabelová firma 
UPC ČR se od dubna spojí se 
slovenskou UPC Broadband. 
Sloučenou firmu dočasně po-
vede dosavadní šéf slovenské 
UPC Martin Miller.

V ArcelorMittal vzrostou 
platy až o 2,3 procenta
Zaměstnancům hutní společ-
nosti ArcelorMittal Ostrava 
se letos zvýší mzdy až 
o 2,3 procenta. Dohodli se na 
tom zástupci odborů a za-
městnavatele. /čtk/

Krátce

n Staropramen, dvojka 
českého pivovarnické-
ho trhu, bude mít no-
vého šéfa. Dlouholetý 
ředitel Zbyněk Kovář 
odchází a jedná o no-
vém postu v mateřské 
skupině Molson Coors. 

Dušan Kütner 

Zbyněk Kovář opouští na 
konci března po osmi letech 
funkci generálního ředitele 
Staropramenu, dvojky české-
ho pivovarnického trhu. Jed-
ná o svém dalším působení 
v rámci kanadsko-americké 
skupiny Molson Coors, jež od 
roku 2012 vlastní smíchovský 
i ostravský pivovar. 

„Změna vlastníka se pro 
mne stala příležitostí uplatnit 
zkušenosti, které jsem nabyl,“ 
říká v rozhovoru pro deník 
E15 Zbyněk Kovář. „Rozho-
doval jsem se, jestli se ve 
Staropramenu snažit dožít, 
což by bylo určitě pěkné. Pro 
svůj osobní rozvoj jsem si ale 
říkal, že toho mám ještě hod-
ně před sebou. Kde budu pů-
sobit v rámci skupiny Molson 

zbyněk Kovář končí 
jako šéf staropramenu
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Coors, je v jednání, existuje 
několik scénářů,“ dodal.

Kovář již má nástupce, 
avšak jeho jméno smíchov-
ský pivovar dosud neozná-
mil. Má se tak stát do konce 
března. „Mohu naznačit, že 
je to Čech, už pivovary vedl 
a zároveň má zkušenosti jako 
ředitel firmy v zahraničí,“ 
uvedl Kovář.

Odcházející šéf Staropra-
menu kromě ekonomické 
krize, která měla za následek 
propad výstavu piva, zažil 
i na české poměry nezvyklé 
tři změny majitele pivovaru. 
Ještě na nižší pozici se potkal 
s předáním pivovaru ze 
strany britské skupiny Bass 
belgickému Interbrew, která 
se posléze stala součástí 

světové jedničky Anheuser-
Busch InBev. V roce 2009 
se již za Kovářova šéfování 
pivovar stal součástí inves-
tiční skupiny CVC Capital 
Partners, od níž v roce 2012 
středoevropskou skupinu 
StarBev v čele s pražským 
pivovarem koupil nynější 
majitel Molson Coors.
 rOzhOVOr str. 12–13

Mbit/s. Během pěti let plá-
nuje získat řádově statisíce 
zákazníků, do konce roku by 
to mělo být 20 tisíc. T-Mobile 

TV hodlá konkurovat O2 TV 
nebo kabelové UPC.

Zákazníci T-Mobilu si bu-
dou moci vybrat ze tří tarifů 
se 70, 100 a 130 kanály včetně 
těch v HD kvalitě. Ceny se po-
hybují od 399 korun měsíčně 
po 899 korun. 

Konkurenční O2, která má 
přes 200 tisíc uživatelů služ-
by O2 TV, nabízí rovněž tři 
tarify s 60, 98 a 120 programy 
za cenu od 299 do 749 korun 
měsíčně. UPC nabízí 50 až 
130 programů za 278 až 
899 korun za měsíc. Televizní 
služby u UPC využívá kolem 
460 tisíc zákazníků. /čtk/Fo
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n Finanční sektor se 
vrací k tradičnímu 
byznysu, důvodem je 
sílící regulace i chybě-
jící příležitosti.

Jaroslav Bukovský

Starý kontinent definitivně 
bouchl dveřmi za zlatou 
érou investičního bankov-
nictví. Jen během letošního 
března přistála v největších 
evropských finančních 
domech výpověď na stolech 
více než tří tisíc investičních 
bankéřů. K důvodům úpadku 
kdysi prestižní profese patří 
přísnější legislativa i pod-
statně užší škála investič-
ních příležitostí. Banky tak 
dotahují trendy započaté už 
před několika lety v souvis-
losti s velkým úklidem po 
finanční krizi. 

„Silné utažení regulator-
ních pravidel vede v posled-
ních letech k omezování in-
vestičních aktivit a návratu 
bank k tradičnímu byznysu. 
Poskytování investičních 
služeb v obdobné podobě 
jako během poslední dekády 
je pro banky už nerenta-
bilní,“ uvádí analytik J&T 
Banky Petr Sklenář. Epitaf 

evropské banky se zbavují  
investičních bankéřů

PetroChina propadl zisk 

Čistý zisk největšího 
čínského producenta ropy 
a plynu PetroChina se v loň-
ském roce propadl o dvě 
třetiny na 35,5 miliardy 
jüanů (132 miliard korun). 
Dostal se tak na nejniž-
ší úroveň od roku 1999. 
Výsledky podniku zasáhl 
prudký pokles cen ropy.

Virgin America  
je na prodej 
Americká letecká spo-
lečnost Virgin America kon-
taktuje potenciální kupce 
a najala si finanční poradce 
pro možný prodej celé 
firmy nebo její části. Firmu 

založil v roce 2007 britský 
miliardář Richard Branson, 
jehož skupina Virgin Group 
má ve Virgin America čtvr-
tinový podíl. Akcie letecké 
společnosti vzrostly až  
o 15 procent a obchodování 
s nimi newyorská burza 
dočasně zastavila. 

Woodside ruší projekt 
LNG za 40 miliard dolarů 
Australská ropná a plyná-
renská skupina Woodside 
a její partneři ruší projekt 
zkapalněného zemního 
plynu Browse LNG, jehož 
náklady měly dosáhnout  
40 miliard dolarů. Důvo-
dem jsou nízké ceny a pře-
bytek nabídky plynu. /čtk/

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,292

Čína 1 3,723

Dánsko 1 3,627

EMU 1 27,035

Chorvatsko 1 3,584

Japonsko 100 21,452

Kanada 1 18,424

Maďarsko 100 8,616

Norsko 1 2,850

Polsko 1 6,352

Rusko 100 35,649

Švédsko 1 2,929

Švýcarsko 1 24,817

Turecko 1 8,421

USA 1 24,201

Velká Británie 1 34,231

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 23. 3. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 59,35 1,11

ČEZ 408,00 -0,95

Erste Bank 655,80 -2,27

Fortuna 84,00 -1,41

Kofola 444,00 -1,33

KB 5230,00 -1,25

NWR 0,17 6,25

O2 CR 250,30 0,52

Pegas 750,00 -1,97

Philip Mor. ČR 12 749,00 -2,19

PLG 205,30 -1,72

TMR 630,00 0,00

Unipetrol 177,00 -1,45

VIG 506,20 0,04

Celkový objem (v tisících korun) 546 062,84

Akcie na pražské burze 23. 3. 2016 

investičnímu bankovnictví 
podle něho dopsaly nepřízni-
vé tržní podmínky, záporný-
mi úroky počínaje a levnými 
komoditami konče. 

Druhá největší švýcar-
ská banka Credit Suisse 
oznámila propuštění dvou 
tisíc investičních bankéřů, 
na pět stovek profesních 

kolegů opustí po březnové 
čistce britskou Royal Bank 
of Scotland. Propuštěním 
tří set investičních expertů 
si před pár týdny ulehčila 
nákladovou situaci i největší 
švýcarská banka UBS. Právě 
investiční bankéři tvoří 
i významnou část z ledno-
vé tisícovky propuštěných 

zaměstnanců britské banky 
Barclays. 

„Vysoké náklady v kom-
binaci s historicky nejnižší 
aktivitou klientů vedly 
k podstatné redukci pozic 
v oblastech, které nejsou 
v souladu s naší novou 
strategií,“ uvedl na adresu 
masivního propouštění 

v Credit Suisse šéf banky 
Tidjane Thiam pro agenturu 
Reuters. Podle něho patří 
letošek prozatím k jedno-
mu z nejtěžších období pro 
investiční byznys bank za 
poslední léta. Za poslední 
rok prořídly zaměstnanecké 
řady v evropských bankách 
zhruba o desetinu. 

nesoulad. 
Pozice, které 
nejsou v souladu 
s naší novou 
strategií, byly 
zrušeny, řekl 
k propouštění 
v Credit Suisse 
její výkonný šéf 
Tidjane Thiam. 

Fo
to

 re
ut

er
s



VŠE O VAŠICH
OBLÍBENÝCH SERIÁLECH

NA JEDNOM MÍSTĚ!

HERCI        FOTKY        VIDEA        DISKUSE

WWW.EDNA.CZ

n Oddělení obcho-
du zmírnila i dopad 
nízkých cen ropy na 
hospodaření těžařů.

Zdeněk Pečený

I ve zbídačeném energetic-
kém sektoru se najdou firmy, 
pro které byl loňský rok 
rekordně ziskový. Jde o glo-
bální obchodníky s ropou či 
zemním plynem. 

Obchodníci s ropou vy-
užívají rozdílu v cenách na 
různých místech, v různém 
čase a s různou dobou dodá-
ní. Ačkoli loňský pokles cen 
ropy nahlodal jejich tržby, 
rozkolísaný trh vytvořil více 
příležitostí k ziskovým ob-
chodům. Loni klesla spotová 
cena ropy, tedy s okamžitým 
dodáním, pod cenu ropy 

s dodáním v budoucnosti 
(takzvané futures kontrak-
ty). To umožnilo obchodní-
kům nakoupit ropu s oka-
mžitým dodáním a obratem 
ji prodat na futures trhu.

Švýcarská firma Gunvor 
Group, která s ropou obcho-
duje, se pochlubila rekord-
ním ziskem 1,25 miliardy 
dolarů, přestože jí tržby 
klesly. Objem obchodů jí 
stoupl o třetinu. Další komo-
ditní obchodník Trafigura 
uvedl, že rok 2015 byl pro něj 
historicky nejlepším. Také 
obchodní oddělení těžař-
ských koncernů jako Royal 
Dutch Shell či BP zmírnila 
dopad nižších prodejních 
cen ropy na celkové hospo-
daření. „Byl to dobrý rok 
pro obchod,“ uvedl v únoru 
finanční ředitel BP. „Trading 
přispěl k prudkému nárůstu 

zisku našeho rafinačního 
a marketingového oddělení,“ 
uvedl Shell. 

Komoditní obchodní domy 
jsou tradičně velmi tajnůst-
kářské – v čemž jim pomá-
há skutečnost, že většina 
z nich není kotována na 
burze – a i velké ropné firmy 
nerady mluví o výsledcích 
svých obchodních oddě-
lení. Například soukromá 
firma Vitol v úterý ke svým 
výsledkům uvedla, že tržby 
klesly v souladu s klesajícími 
cenami ropy, odmítla ale 
říci, jak to ovlivnilo její zisk. 
Jeden z mála veřejně ob-
chodovaných komoditních 
obchodníků, firma Glencore, 
počátkem měsíce oznámil, 
že hrubý zisk EBITDA v jeho 
energetické divizi za rok 
2015 vzrostl o 50 procent na 
826 milionů dolarů.

obchodníci s ropou 
komoditní krizi necítí

www.e15.cz | 9 |

Po špatném 
startu se trhy 
oklepaly
Vstup finančních trhů do 
letošního roku byl navzdory 
mnoha očekáváním téměř 
katastrofální. Byli jsme svěd-
ky dramatických výprodejů 
na akciových trzích po celém 
světě, padaly ceny komodit, 
propadaly se výnosy kva-
litních státních dluhopisů, 
mnohdy hlouběji do záporné-
ho teritoria. Index finančních 
podmínek, který počítá agen-
tura Bloomberg, se dostal na 
nejnižší úrovně od roku 2012. 
Ruku v ruce s tímto vývojem 
na finančních trzích panova-
ly obavy z přenosu do reálné 
ekonomiky. Horší sentiment 
mezi nákupními manaže-
ry firem odhalily klesající 
indexy nákupních manažerů 
na globální úrovni i ve vel-
kých ekonomikách Spoje-
ných států, Velké Británie, 

eurozóny, Číny či Japonska. 
Březnová zasedání klíčových 
centrálních bank ale přinesla 
na finanční trhy zklidnění 
– Evropská centrální banka 
přišla s razantním balíkem 
opatření na uvolnění měno-
vých podmínek v eurozóně, 
americký Fed zase přislíbil 
neutahovat měnové kohou-
ty tak rychle. Výsledkem 
je, že se index finančních 
podmínek na globálních 
trzích v průběhu března 
výrazně zlepšil a vymazal 
tak propady z ledna a první 
poloviny února. Bohužel na 
datech z reálné ekonomiky to 
zatím vidět není. Předběžné 
hodnoty indexů nákupních 
manažerů ukazují na pokra-
čující zpomalování růstové 
aktivity v průmyslových 
sektorech nejvýznamnějších 
světových ekonomik. Přece 
jenom existují časová zpož-
dění, než se klidnější situace 
na finančních trzích projeví 
na vyšší průmyslové aktivitě. 
Nicméně březnové zklidnění 
na finančních trzích je přísli-
bem, že i v reálných ekono-
mikách by pesimismus mohl 
postupně ustupovat.

Autor je hlavním  
ekonomem Komerční banky

Z parketu

Jan Vejmělek

A161003491� inzerce

I v Česku by časem mohly 
stát solární či větrné elek-
trárny, které by dotovali 
němečtí spotřebitelé elek-
třiny. Už letos si rozšíření 
německé podpory pro za-
hraniční výrobny vyzkouší 
v pilotních projektech 
Lucembursko a Dánsko. Pi-
lotní aukce by měly zajistit 
výstavbu solárních parků 
s výkonem 100 megawattů.

Ve druhém čtvrtletí 
spolková vláda schválí 
podmínky pro zapojení 
zahraničních výroben do 
aukcí na získání německé 
podpory. Pak se bude muset 
německá vláda dohodnout 
s vládou Lucemburska 
a Dánska o společných 
pravidlech aukcí. 

Novinka vychází z ně-
meckého zákona o podpoře 

obnovitelných zdrojů. 
Evropská komise do něj 
prosadila závazek, že Ně-
mecko po roce 2017 otevře 
aukce o podporu pro nové 
elektrárny zahraničním 
výrobnám, a to až do výše 
pěti procent výkonu insta-
lovaného v daném roce. 
Berlín si klade tři základní 
podmínky pro otevření 
svého systému podpory pro 
zahraniční zájemce. Mezi 
vládami musí existovat 
mezinárodní smlouva o me-
chanismu aukcí a vyplácení 
podpory, partnerská země 
musí otevřít svůj systém 
podpory pro německé 
investory a elektřina ze 
zahraniční zelené elektrár-
ny musí fyzicky dotéct do 
Německa. /stu/ 
 více e15.cz

němci budou 
dotovat zelenou 
energii z ciziny 

http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/nemecko-otevira-svou-podporu-obnovitelnych-zdroju-dalsim-zemim-1282348
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n Islamisté úderem 
v Bruselu dokázali, 
jak je starý kontinent 
snadno zranitelný. 

Marian Hronek

Po sebevražedných bom-
bových útocích v belgické 
metropoli je celá Evropa na 
nohou. Státníci i lidé v ulicích 
vyjadřují Belgičanům svou 
solidaritu, policie pátrá po 
spolupachatelích a média si 
kladou otázky, jak podobným 
tragédiím předejít. K odpo-
vědnosti za úterní krveprolití 
se přihlásil Islámský stát 
a pohrozil, že další podobné 
údery budou následovat.

Atentát, při němž zemřely 
tři desítky lidí a odhadem 
270 utrpělo zranění, provedli 
bratři Khalid a Ibrahim 

El Bakraouiové. Jeden se 
s náloží na těle odpálil na 
letišti, druhý v metru. Policie 
se snaží identifikovat ještě 
atentátníka z letiště a záro-
veň pátrá po jejich 
komplici, který 
je na útěku. Na 
bruselském 
předměstí 
Schaer-
beeku našli 
policisté 
peroxid 
vodíku, 
hřebíky a jiné 
předměty na 
výrobu bomby, 
nechyběla ani vlajka 
Islámského státu.

Belgičané včera v poledne 
uctili oběti minutou ticha, 
v zemi probíhá třídenní 
smutek. Pietní akce se po-
řádaly v mnoha městech po 
celém světě.

Bruselský masakr 
probudil Evropu

Zdeněk Pečený

V úterý skončená návštěva 
prezidenta USA Baracka 
Obamy na Kubě měla mimo 
jiné potvrdit, že zítřky 
největšího karibského 
ostrova začínají být světlé. 
Řada jeho obyvatel si to ale 
nemyslí. Desítky tisíc – pře-
devším mladých – Kubánců 
kvapně balí kufry a utíkají. 
Do Spojených států. Způso-
bilo to speciální zacházení, 
kterého se jim dostává, 
pokud se jim podaří pronik-
nout na americké území. 
Problém je, že to může brzo 
skončit. 

Kuba se otevírá světu 
v očekávání přílivu ame-
rických investic a turistů. 
Má to však i ten efekt, že od 
roku 2014 přeběhlo téměř 
sto tisíc Kubánců do USA 
a další jsou na cestě. „Tvrdí, 
že se věci mění k lepšímu, 
ale pro ty na dně pyrami-
dy se nic nemění,“ citoval 
deník LA Times Leonida 
Castra, který na Kubě vydě-
lával 25 dolarů (600 korun) 
měsíčně za výrobu doutní-
ků. Nyní má podle deníku 
osm dolarů za hodinu 
za rozdávání letáků na 

lasvegaském Stripu. „Vím, 
že v Americe mohu vyhrát, 
když budu pracovat.“

Castro do USA přišel letos 
v lednu. Na falešné doklady 
odcestoval do mexického 
Cancúnu a přes Mexiko 
došel až na texaskou hrani-
ci, kde požádal o politický 
azyl. Se svou přítelkyní pat-
ří k desetitisícům Kubánců, 
kteří se bojí, že oteplování 
vztahů mezi Kubou a Spo-
jenými státy brzy povede ke 
zrušení práva na politický 
azyl, jenž Kubáncům, kteří 
se dostanou na americkou 
půdu, zajišťuje právo na 
legální pobyt a práci v USA. 

Mnozí jejich krajané se 
však už připravují na dola-
rové turisty, protože nové 
zákony umožňují soukrom-
níkům založit malé podni-
ky. Další Kubánci vkládají 
své naděje do pronájmu 
pokojů či celých domů 
a bytů. Ne každému se ale 
povede ze současných změn 
profitovat. „Nemáte-li pe-
níze na koupi auta, je vám 
k ničemu, že turisté budou 
potřebovat taxi,“ citoval 
New York Times Claudii 
Meilanovou, která v Havaně 
pracuje jako tlumočnice.

Kubánce láká dolar. 
Ve státech i doma

nějaK sE začít musí. Nové zákony na Kubě umožňují sou-
kromníkům založit malé podniky. Na snímku z dnešní Havany je 
zárodek řeznictví s rychlým občerstvením.
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dopraVa sE rozjíždí. Letiště Zaventem zůstane ještě dnes 
uzavřeno, ostatní dopravní cesty se uvolňují. Bruselské hlavní ná-
draží střeží – stejně jako všechny veřejné objekty – vojsko s policií.
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Belgická vláda svolala 
ministry zemí EU na schůz-
ku, kde hodlá diskutovat 
o dalším postupu, měla by 
proběhnout dnes. Britský 

premiér David Cameron 
včera svolal výjimeč-

nou schůzku nou-
zového výboru 
Cobra a slíbil, 
že bude úzce 
spolupracovat 
s belgickou 
stranou. 

Některé 
evropské ultra-

pravicové strany 
využily incidentu 

k tvrdé kritice imigrační 
politiky EU, která je podle 
nich příčinou podobných 
útoků. I umírněnější politici 
nicméně vyslovili názor, že je 
nezbytné zpřísnit kontrolu 
hranic nebo na letištích.

Česká armáda v reakci na 
atentát vyčlenila 550 vojáků, 
kteří budou pomáhat policii 
na letištích, nádražích a dal-
ších místech se zvýšenou 
koncentrací lidí. V Praze 
působí 350 vojáků ze čtvrté 
brigády rychlého nasazení, 
po stovce vojáků odjelo pod-
le slov mluvčího generál-
ního štábu i do Jihomorav-
ského a Moravskoslezského 
kraje.

To, že islamisté udeřili právě 
v Bruselu, má řadu důvodů. 
Mezi hlavní patří, že bruselská 
čtvrť Molenbeek je ghettem 
imigrantů z muslimských zemí, 
z nichž je asi třetina bez prá-
ce. Zdejší izolovaná komunita 
je výjimečně úrodnou půdou 
rodící stále nové extremisty. 
Do syrské války jich odešlo 
z Belgie bojovat nejméně 470, 
tedy třikrát více než z USA. 
Islámský stát mnohé rekruty 
z ciziny po absolvování trénin-
ku vysílá zakládat teroristické 
buňky do jejich domovských 
zemí a jedenáctimilionová 
Belgie tak čelí extrémnímu 
riziku. Belgická policie je navíc 
považována za jednu z nejmé-
ně efektivních v Evropě.

proč právě 
Brusel?

Policie se 
snaží identifikovat 

 ještě pachatele

atentátu
z letiště a zároveň pátrá 

po komplici, který 
je na útěku.



DAŇOVÉ 
PŘIZNÁNÍ RYCHLE 

A JEDNODUŠE...

„Nabízíme vám daňová přiznání a přehledy 
pro sociální a zdravotní pojištění včetně 

příslušných pokynů k vyplnění ve formátu 
PDF, ale také ve formátu Excel, do kterých 
stačí zadat údaje a ty za vás daň vypočítají.“

JEDNÍM
KLIKEM
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n Utah přeje out-
siderům. V noci na 
středu tam vyhrál jak 
republikán Cruz, tak 
demokrat Sanders. 
Nic to však nemění na 
pozicích favoritů.

Texaský guvernér Ted Cruz 
porazil miliardáře Donalda 
Trumpa v souboji o repub-
likánskou nominaci do 
souboje o Bílý dům v Utahu. 
V klíčové Arizoně ale stranic-
ké primárky vyhrál Trump, 
který si tak stejně jako de-
mokratka Hillary Clintonová 
drží pohodlný náskok v boji 
o delegáty, kteří v červenci 
na stranických nominačních 
konferencích rozhodnou 
o kandidátech obou stran 
pro prezidentské volby.

V demokratickém táboře 
zvítězila Clintonová v Arizo-
ně, naopak v Utahu a Idahu 
získal více hlasů vermontský 
senátor Bernie Sanders. 
Nynější primárky a volební 
shromáždění poznamenaly 
úterní teroristické útoky 
v Bruselu. „Toto není jen 

výběr prezidenta, ale i výběr 
vrchního velitele ozbroje-
ných sil,“ prohlásila exminis-
tryně zahraničí Clintonová.

Pokud jde o součty v Ari- 
zoně, podle neúplných vý- 
sledků získá Hillary Clinto- 
nová z volebního úterý nej- 
méně 46 delegátů. Její rival 
Sanders jich pak bude mít as-
poň 23. V Utahu by měl San-
ders mít nejméně 18 delegátů, 
Clintonová nejméně sedm.

Mezi republikány v Arizo-
ně zvítězil Trump, který si 
podle komentátorů přízeň 
voličů získal i tvrdým pro-
tiimigrantským postojem. 
Otázka imigrace patří v tom-
to státě na hranici s Mexikem 
ke žhavým tématům. Trump 
do Arizony zamířil v rámci 
kampaně celkem třikrát 
a měl podporu tamní exgu-
vernérky Jan Brewerové. /čtk/

Clintonová i trump stále 
udržují pohodlný náskok

A161003132� inzerce

Úterní primárky 
(procenta/delegáti)

stát Clintonová Sanders

Arizona 58/46 40/23

Utah 20/7 80/18

Idaho 21/6 78/17

stát Trump Cruz

Arizona 47/58 25/0

Utah 14/0 69/40

Pramen ap demokraté   republikáni

Lukašenko nechce volit 
mezi EU a Ruskem
Bělorusko nechce, aby 
si muselo vybírat mezi 
Evropskou unií a Ruskem. 
Uvedl to běloruský prezi-
dent Alexandr Lukašenko 
při včerejší návštěvě šéfa 
polské diplomacie. Witold 
Waszczykowski přicesto-
val do Minsku jako první 
ministr z členské země EU 
od zrušení unijních sankcí 
vůči běloruskému režimu. 
Polský tisk si Lukašenkovy 
výroky vyložil tak, že Minsk 
je ochoten spolupracovat se 
Západem, aniž by se zřekl 
úzkých vazeb na Moskvu.

Slovenští poslanci složili 
slib, sbor povede Danko
Nová slovenská vládní 
koalice vedená sociální-
mi demokraty (Směr-SD) 
současného premiéra 
Roberta Fica obstála v prv-
ním klíčovém hlasování 
sněmovny. V tajné volbě na 

včerejší ustavující schůzi 
Národní rady po nedávných 
parlamentních volbách byl 
jejím novým předsedou 
zvolen šéf koaliční Sloven-
ské národní strany Andrej 
Danko (na snímku). Volbě 
předcházelo složení slibu 
zvolených poslanců.

Druhé kolo syrských 
rozhovorů skončilo
Syrská vládní delegace po- 
važuje druhé kolo rozho-
vorů o politickém urovnání 
syrského konfliktu za uza-
vřené. Řekl to její šéf Bašár 
Džaafarí. Kromě vládní de-
legace se jich účastní i zá- 
stupci opozice, ale rozhovo-
ry jsou nepřímé. /čtk/

Krátce



Řada hospod kvůli EET 
raději skončila hned

Dušan Kütner

 Ministr financí navrhuje 
snížit DPH na pivo. Pomůže 
to oboru?
Jako pivovarníci jsme to po 
diskuzích o zavedení elektro-
nické evidence tržeb (EET) 

vnímali jako vstřícný krok 
k části odvětví, které by to 
zasáhlo nejvíce a ve kterém se 
také očekává nejvyšší zvýšení 
nákladů. Pro majitele hospod 
a restaurací je EET – alespoň 
jak se s nimi bavíme – admi-
nistrativně i nákladově ná-

ročná záležitost. Znamená to 
vyšší investici do jejich byzny-
su. A pokud EET přinese vyšší 
náklady našim zákazníkům, 
tedy hospodám a restauracím, 
tak v konečném důsledku to 
bude mít dopad i na celkovou 
spotřebu piva.

 Jak se mohou se za-
vedením EET restaurace 
a hospody vyrovnat?
Většinou to pro provozova-
tele znamená tři možné scé-
náře. Zaprvé přenést náklady 
na finálního spotřebitele, 
tedy zvýšení konečných cen. 
Zadruhé může začít šetřit 
někde jinde, aby vyrovnal ná-
klady, což může ale znamenat 
horší servis. A zatřetí se může 
rozhodnout, že v celkovém 
součtu už podnikání nedává 
smysl a odejde z něj.

 Máte informace o tom, 
že by uvažovali o třetí 
variantě?
Od některých odběratelů 
slyšíme, že opravdu pře-

mýšlejí, jestli chtějí pod-
nik provozovat, protože 
pohostinství je pod tlakem. 
Samozřejmě víme, že když 
se jedna hospoda zavře, tak 
nějaká sousední některé 
z hostů přitáhne. Ale nikdy 
to není v plné výši. Z toho 
radost nemáme. Vidíme to 
jako ohrožení pro celkovou 
spotřebu piva, což je něco, 
čím se živíme.

 V Česku přitom hospod 
každoročně ubývá již léta. 
Takže se nedá očekávat, že 
by se propad v nejbližších 
letech zastavil?
Odhady jsou velmi složité, 
v restauracích se nakonec 
neprodává jen pivo, jsou tam 
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n Každý rok v Česku zmizí z mapy restaurací a hospod 
stovky podniků. Zčásti proto, že lidé upřednostňují levnější 
piva v lahvi či plastu, zčásti proto, že přece jen volí zdravější 
životní styl. A do toho přichází elektronická evidence tržeb, 
která může ukončit život dalším stovkám podniků, říká šéf 
pivovarské dvojky Pivovarů Staropramen Zbyněk Kovář.



úkor něčeho jiného, jsou to 
prodeje navíc. U plastových 
obalů je to ale čistá kanibali-
zace na úkor lahvového piva. 
V minulých letech tady pa-
novaly obavy, že se z českého 
maloobchodního trhu stane 
trh jen s plastovými lahvemi. 
To se nestalo. Klasické 
skleněné lahve stále tvoří 
více než dvě třetiny prodejů 
baleného piva. A je vidět, že 
pokles se zastavuje.

 Podle odhadů výrob-
ců a prodejců cideru loni 
stouply prodeje třikrát 
a zažívají boom. Pocítili jste 
to i vy, kteří dovážíte cider 
ze zahraničí?
Ano, také jsme zaznamenali 
velký růst prodejů. To je nyní 
velmi dynamická katego-
rie a zvyšuje se jak počet 
importérů, tak výrobců. Také 
se u této kategorie hodně in-
vestovalo do reklamy, takže 
povědomí o tom, že něco ta-
kového existuje, se podařilo 
vybudovat. Bude zajímavé 
sledovat, kam až dosáhne její 
potenciál, jestli to bude mód-
ní záležitost, která začne 
klesat, stejně jako byly svého 
času beermixy.

 Prodeje pivních mixů 
po velkém boomu klesly 
předloni o čtyřicet procent. 
Pokračovalo to i loni?
Loni se to již stabilizovalo, 
pokles byl jen velmi drob-
ný. Pivní mixy si už našly 
svou adekvátní velikost. Ale 
obecně prodeje výrobků, 
které jsou hodně blízké pivu, 
celkově pořád rostou. Příle-
žitost pro různé inovace na 
českém trhu stále je.

 Česko prochází boomem 
minipivovarů, stejně jako 
před lety Spojené státy. 
Kam se posouvá trend 
v USA?
V Americe je mnohem častěji 
vidět, že si velká firma pořídí 
do portfolia minipivovar. 
V pojetí USA je ale minipivo-
var podnik, který vyrábí sto či 
dvě stě tisíc hektolitrů, což je 
v Česku středně velký pivovar 
(například Bernard v Hum-
polci – pozn. aut.). Nejsou to 
ale malé „garážové“ pivovary, 
kterých se týká boom v Česku 
a které v USA označují jako 
nano či mikropivovary.

 Velké pivovary v Čes-
ku pořídit si minipivovar 
neláká?
Ekonomicky to zajímavé 
není. Je to moc malé. Kdy-
bych přikoupil minipivovar, 
tak to na naší výsledovce 

ti. Plechovky loni tvořily 
v maloobchodu podle našich 
odhadů už skoro deset pro-
cent prodejů, plastové měly 
zhruba 22 procent.

 Co za nárůstem je?
Lidé mají nyní daleko více 
aktivních příležitostí, kam 

ve volném čase vyrazit. Da-
leko více jezdí na dovolené 
a už s sebou nevozí skleněné 
lahve, ale plechovky, protože 
vézt si s sebou přepravku 
s lahvemi je obrovská váha 
a zabere to množství prosto-
ru. Jak i česká společnost bo-
hatne a může si dovolit více, 
tak je i za pivo v plechovce 
ochotna si připlatit. Ple-
chovkový, ale i plastový obal 
skýtá jisté pohodlí a dovolí si 
dát pivo i v situaci, ve které 
by si člověk pivo ve skle nebo 
točené nebyl schopen dát.

 Má perspektivu klasické 
lahvové pivo?
Rozdíl je v tom, že plechov-
kový segment neroste na 

na dosavadní klíčové trhy. 
V nich vidíme velkou příle-
žitost pro růst a začínáme 
do nich zase více investovat. 
Na některých trzích jsme 
dokonce změnili i importéra 
za jiného, protože věříme, 
že s ním porosteme více. Na 
domácím trhu jsme nerostli 
podle očekávání. Dohroma-
dy ale z hlediska objemu 
očekáváme relativně stabilní 
výsledky.

 Co Pivovarům Staropra-
men nový majitel od roku 
2012 přinesl?
Být součástí Molson Coors, 
to je opravdu radost. Sku-
pina má respekt k českému 
pivu, jeho historii, tradici 
i chuťovému profilu. Inves-
tuje proto velkou energii do 
celé značky. V únoru jsem se 
například zúčastnil v naší 
centrále v Denveru setkání 
všech generálních ředitelů 
skupiny Molson Coors. Bylo 

skvělé, když jsem vyjel do 
kanceláří centrály, že první, 
co jsem uviděl, byla loga Sta-
ropramenu. Svědčí to o tom, 
jaký respekt má skupina 
k naší značce a že s ní má 
plány.

 Podle vašich před-
loňských výsledků vám 
stouply výrazně o 26 pro-
cent prodeje plechovkového 
piva, na které si přitom lidé 
v Česku dlouho nechtěli 
zvyknout. Pokračoval trend 
i loni?
V absolutním vyjádření i po-
díl na prodejích opět stoupl 
stejně jako pivo v plastových 
lahvích. Nárůsty ale nejsou 
tak velké jako v minulos-

i jiné kategorie zboží. Ale za-
vedení EET určitě není něco, 
co pomůže pokles hospod 
zastavit, ale spíše naopak ak-
celerovat. Podle posledních 
čísel o počtu hospod, které 
máme k dispozici, vidíme za 
poslední tři roky pokles o tři 
procenta. Propad přitom 
spíše zrychlil, než zpomalil. 
A zaznamenali jsme už řadu 
zákazníků, kteří své podniky 
zavřeli už jen z očekávání 
toho, co nastane. Další s tím 
přijdou ve chvíli, kdy uvidí, 
jaký to ve skutečnosti bude 
mít dopad.

 Které typy podniků jsou 
nejvíce v ohrožení?
Největší a dlouhodobý 
pokles vidíme u nejtradič-
nějších pivnic, které stojí na 
tom, že nabízejí pivo jako zá-
klad sortimentu. Řada z nich 
je na vesnicích, a pokud byl 
dříve ve vsi jediný podnik, 
s největší pravděpodobností 
tam už není. Stále častěji tak 
vidíte vesnice, kde jdou lidé 
raději do místního obchodu 
než do hospody. Koupí si 
lahvové pivo a vypijí jej před 
krámkem, takže provozovat 
hospodu se tam už příliš 
nevyplatí. Ve městě to tak 
není vidět, protože zároveň 
řada provozoven vzniká a je 
tam i větší kupní síla.

 S tím souvisí i letitý po-
kles spotřeby točeného piva 
ve prospěch lahvového, 
nyní je to už čtyřicet ku še-
desáti procentům. Rozeví-
rají se nůžky i nadále, nebo 
se jednou zastaví?
Rozdíl se stále zvětšuje 
a spotřeba se pořád přesouvá 
k balenému pivu. Nejsilněj-
ším důvodem je ale změna 
životního stylu. Co se týče 
spotřeby piva v hospodách, 
tak poslední dva roky vidíme 
přece jen pozitivní trend, 
že poklesy jsou už spíše jen 
drobné v řádu pár procent. 
Tohle je pro pivovarníky 
pozitivní zpráva, protože 
to vypadá, že našim zákaz-
níkům se prodeje začínají 
stabilizovat. V příštích třech 
letech ale nevěříme, že se 
rozevírání nůžek zastaví.

 Předloni jste mírně zvý-
šili výstav o 15 tisíc hekto-
litrů na 3,14 milionu. Jak se 
vedlo loni?
Velmi dobře se nám daří 
v exportu i díky tomu, že se 
Staropramen stal pro našeho 
majitele Molson Coors glo-
bální značkou. Nesnažíme se 
tak otevírat nové trhy, ale na-
opak se začínáme zaměřovat 
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Rodák ze 
Žatce. 
Vystudoval 
Vysokou 
školu 
ekonomickou 
v Praze se specializací na 
finance, profesní kariéru 
zahájil v poradenské 
firmě Arthur Andersen. 
Do společnosti Pivovary 
Staropramen nastoupil 
v roce 2000, generálním 
ředitelem firmy se stal o osm 
let později. Před nástupem 
do nejvyšší pozice prošel 
ve firmě postupně různými 
pozicemi v odděleních financí, 
marketingu, trade marketingu 
a zejména obchodu.

Zbyněk 
Kovář (42)

nepoznám. Ale spojit se 
s někým takovým a rozšířit 
nabídku pro mé odběratele, 
abychom jejich hospody 
udělali zajímavější, to může 
být trend, na který by stálo 
za to možná se do budoucna 
dívat.

 Staropramen je jediný 
z velkých pivovarů, který 
nepoužívá chráněné 
zeměpisné označení EU 
České pivo. Bude tomu 
i nadále?
Zatím jsme nenašli důvod, 
proč bychom ho měli 
používat. Z našeho pohledu 
by to nepřidalo nic našim 
spotřebitelům. Zvažovali 
jsme to v zahraničí, kde by 
to byl nějaký marketingový 
nástroj. Ale když jsme se 
na to dívali, tak značka 
Staropramen a spojení 
s Prahou funguje mnohem 
lépe. Nemusíme tolik 
vysvětlovat a nestojí nás to 
tolik marketingového úsilí 
o našem pivu něco říct.

 Co je pro vás výhodněj-
ší?
Udělali jsme si analýzu 
a zjistili, že pro nás se vy-
platí investovat do značky 
Staropramen a říkat: To 
je pivo z Prahy, z Česka, 
z pivovaru, který tady stojí 
147 let. Většinou nám stačí 
říct příběh o třech slovech: 
Staropramen–Praha–Čes-
ko a stačí to. Ale kdybych 
neměl takovou značku jako 
Staropramen a byl menším 
výrobcem, tak bych o tom 
a spojení se s někým, kdo 
České pivo s velkým „č“ po-
máhá rozvíjet, uvažoval.

 V pojetí USA je 
minipivovar podnik, 
který vyrábí sto či dvě 
stě tisíc hektolitrů, 
což je v Česku 
středně velký pivovar. 
Nejsou to ale malé 
„garážové“ pivovary, 
kterých se týká boom 
v Česku.



Vítání  
čínského  
milence
V pondělí zavítá do Čes-
ka jiná civilizace. Poprvé 
přijede čínský prezident 
a šéf tamních komunistů Si 
Ťin-pching. A s ním více než 
stovka podnikatelů, kteří zde 
jako na povel začnou pode-
pisovat byznysové smlouvy 
s českými firmami. Mluví 
se o částce 45 miliard korun, 
ale pokud se dotáhnou 
některé investice v bankov-
nictví, může to být i dvakrát 
tolik. Ekonom Pavel Kohout 
nedávno v LN popsal, jak 
tchajwanské investice v Čes-
ku mnohonásobně převyšují 
ty z pevninské Číny, a přesto 
čeští politici neinscenují 
diplomatická divadla. Tak 
o co se tu vlastně hraje?

Česká a Čínská lidová 
republika předně podepíšou 
dohodu o strategickém part-
nerství. Číňané tím chtějí 
deklarovat, že Praha se stane 
„hlavním městem“ strate-
gické iniciativy 16 plus 1, 
tedy formátu, v němž Peking 
jedná s šestnácti zeměmi 
středo- a východoevropské-
ho regionu.

Čína si u nás chce vytvořit 
strategické předpolí, něco 
jako získat klíče od brány 
do západní Evropy. To je 
hlavní důvod, proč některé 
investice jsou ekonomicky 
obtížně vysvětlitelné a evi-
dentně přeplacené. Rozlišit, 
kde končí byznys a začíná 
politická strategie, je vůbec 
nejtěžší věc. Rozumí jí jen 
pár lidí a většinou se jedná 
o nositele čínských pasů. 
I proto je na místě obezřet-
nost.

Česko má z čínského 
pohledu zajímavou polohu 

mezi západem a východem 
Evropy a zároveň je to země, 
kde si byznysové a politic-
ké elity neuvědomují své 
základní zájmy a jednají 
podle principu „všechno teď 
a tady“. Zatímco čínští stra-
tégové uvažují s výhledem 
na desetiletí dopředu. Rozdíl 
mezi největšími investičními 
domy v Německu a u nás je 
ten, že ty německé sice také 
chtějí dělat s Číňany byznys, 
ale ve stylu „já pán, ty pán“. 
Ty české s nimi chtějí oka-
mžitě vlézt do postele v du-

chu hesla „co když se taková 
situace už nebude opakovat“.

Specifické hry s čínskou 
stranou sehrávají i někteří 
čeští politici v čele s hlavou 
státu. Mezi prezidentem 
Zemanem a jeho čínským 
protějškem – zvnějšku vidě-
no – vzniklo dokonce něco 
jako milenecký vztah. Zeman 
v posledních deseti letech 
netoužil po ničem jiném než 
vystavět si velký pomník. 
Tím se stal projekt vodního 
koridoru Dunaj–Odra–Labe, 
který by podle střízlivých 
odhadů přišel na 200 miliard 
korun.

Tuhle slabost pro starý 
baťovský projekt vyjevil už 
při první návštěvě Číny, če-
hož se později chytila čínská 
strana. Národohospodářsky 
zajímavý, ale finančně špat-
ně návratný projekt je pro 
Zemana tím, čím pro oslíka 
mrkev přivázaná před no-
sem: jde tam, kam se mrkev 
pohne, a s ním i celé Česko. 
Na pondělním semináři 
o česko-čínských vztazích 
v Senátu se předběžně 
mluvilo o částce 25 miliard 
korun, kterou jsou čínští in-
vestoři ochotni do Zemanova 
kanálu vložit. To je zhruba 
deset procent celkové částky, 
takže zbytek by musela 
dorovnat EU, jinak je to 
všechno jen gesto dobré vůle 
pro novopečeného strategic-
kého partnera. 

Autor je komentátorem  
týdeníku Reflex

Komentář

Bohumil Pečinka
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 Ve jménu naší strany a země 
musíme překonat nejednotnost 
a vulgaritu, kterou přinesl 
Donald Trump,
řekl bývalý floridský guvernér  
Jeb Bush 
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Vítek na nádraží
Podnikatel v realitách Radovan Vítek poslal Českým dra-
hám nabídku na odkup nádraží. Transakce je to politicky 
neprůchodná, ač by pro stát byla finančně výhodná. 
V tuzemském železničním socialismu si ale lze jen těžko 
představit, že by stát pustil „strategické“ budovy soukrom-
níkovi. 

Svůj význam ale Vítkův výstřel má. Mimo jiné připomíná 
vedení Českých drah, že u akciové společnosti musí nad 
politickým zadáním vždy převážit povinnost dobrého 
hospodaření. Politické zadání zní: převést nádraží (včetně 
toho nejhlavnějšího pražského) na stát za 3,2 miliardy 
korun. Vítek se svou nabídkou čtyř miliard mimo jiné roz-
metal argumenty státu o adekvátní ceně. Ta by měla ide-
álně vzejít z otevřeného tendru, který z různých důvodů 
nenastane. Když ale výrazně zadlužené dráhy převedou 
nádraží na stát moc lacino, věřitelé se oprávněně budou 
ptát proč.
 Jan Šindelář

Hranici mezi byznysem 
a politickou strategií 
rozumí jen pár lidí, 
většinou jde o držitele 
čínských pasů.



 Denní seriózní zprávy 
z ekonomiky, politiky 

a byznysu. www.e15.cz

 denikE15  @E15news

na jednom
místě!

To podstatné
pro vás
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O pokračování erotické 
ságy je velký zájem

Mimořádná čtenářská 
úspěšnost série Fifty 
Shades pokračuje i v Česku 
také s jejím pokračováním. 
Britská spisovatelka  
E. L. Jamesová knihu 
s názvem Grey vydala loni 
v červnu, česky vyšla letos 
v únoru a během tří týdnů 
se jí prodalo 50 tisíc kusů. 
Na ještě menším sloven-
ském trhu se za stejnou 
dobu prodalo 25 tisíc kusů 
této knihy.

Streamovaná hudba 
porazila stahovanou
Zájem o streamování hud-
by ve Spojených státech 
překonal zájem o digitální 
stahování a stal se zde 
hlavním zdrojem příjmů 
pro hudební průmysl. 
Příjmy firem poskytujících 
streamování hudby loni 
stouply o 29 procent na 
2,41 miliardy dolarů. /čtk/

Krátce

n Surrealistický film 
natočil uznávaný 
řecký filmař Jorgos 
Lanthimos. Po podiv-
ných filmech Špičák 
a Alpy přichází s dal-
ším svérázným poči-
nem Humr. Tentokrát 
v angličtině a s hvězd-
ným obsazením.

Stanislav Šulc

Jorgos Lanthimos naplňuje 
tezi, že dobré umění vzniká 
tam, kde jsou problémy. Jako 
Řek Lanthimos točí snímky 
s neopakovatelnou atmosfé-
rou, které vypovídají o naší 
dnešní realitě mnohdy víc než 
ta nejobjektivnější dramata, 
byť jsou často surreálné. A na-
víc nezapomíná na humor. To 
platí i pro Humra.

Humr se odehrává ve světě, 
kde dospělí lidé musejí být 

sezdáni. Pokud z jakéhokoli 
důvodu přijdou o partnera, 
dostávají se do hotelu, kde si 
mají najít náhradu. Získávají 
určitý počet dní, a pokud se 
jim nepovede zadat se, budou 
proměněni v předem vybrané 
zvíře. Čas si mohou kupovat 
během honů, kdy jsou lovnou 
zvěří nesezdaní uprchlíci.

Ať zní výchozí premisa 
sebebizarněji, snímek je 
kouzelný především tím, jak 
ji vytěžuje do nejjemnějšího 
detailu. Například v úvodní 
scéně žena zastřelí koně, 
což nejprve nedává smysl, 
ale později se pravá povaha 
aktu osvětlí. Lanthimos pak 
nezapomíná ani na diváka 
a rozehrává tklivý příběh 
skutečné love story uprostřed 
umělohmotného a účelového 
vztahového bahna.

V hlavních a nutno dodat, 
že opravdu náročných rolích 
se představují evropské super-
hvězdy Colin Farrell a Rachel 
Weiszová. Lanthimos se tak 

Podivně krásný Humr

Humrem snaží oslovit trochu 
širší publikum než předchozí-
mi snímky. Snímek však zatím 
sklízí úspěchy na filmových 
festivalech a přehlídkách 
a velkého komerčního úspě-
chu nejspíš nedosáhne. Ale 
je to škoda, protože i díky 
nádherné kameře a hudbě by 
si jej zasloužil.

Humr

(černá komedie, Irsko/Velká 
Británie/Řecko/Francie/Nizozemsko, 
119 min)
režie: Jorgos Lanthimos
Hrají: Colin Farrell, Rachel 
Weiszová, Léa Seydouxová, Ben 
Whishaw, Olivia Colmanová
Premiéra: 24. března
Hodnocení: 80 %
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VArOVáNí. Zaháje-
ní výstavy Senzační 
motýli v londýnském  
Přírodopisném 
muzeu se zúčastnil 
také chlapec s párem 
babočkovitých motý-
lů Caligo idomenus 
alias Soví oko. Žijí 
v přítmí amazon-
ských deštných 
pralesů, a pokud je 
něco vyruší, rozloží 
křídla o rozpětí 
až čtrnácti centime-
trů. Objeví se va-
rování – okrouhlé 
skvrny, které velmi 
realisticky připomí-
nají pár sovích očí. 

Šašek provokuje

Velký pátek se našim zástup-
cům konečně podařilo vyma-
nit z náboženské tradice, kde 
dlel několik tisíc let, a ko-
nečně je z něj svátek státní. 
Reálné dopady to má zatím 
jen ty, že děti nemusí do škol, 
rodiče do práce a celé ty 
podivně plonkové velikonoč-
ní prázdniny budou konečně 
čtyřdenní. Sláva, to se nám 
všem ulevilo. 

V parlamentu už se ale 
vaří další zákon, který nám 
případné trávení Velkého 
pátku zase trochu zkom-
plikuje. Pokud se to podaří, 

nejspíš o státních svátcích 
nebudeme moci trávit 
hodiny v nákupácích. A to je 
špatně.

Argumenty na obou 
stranách jsou známé. Jedni 
mlátí do stolu českou verzí 
kapitalistické svobody 
v duchu můžeš si dělat, co 
chceš bez jakékoli zodpo-
vědnosti, ohledu na cokoli 
či kohokoli. Druzí naopak 
neváhají přijít s chimérickou 
rodičkou s dětmi, kterou 
zlý kapitalista nutí chodit 
do práce i o státních svátcích 
namísto toho, aby se svými 

potomky trávila čas. Trochu 
si to porovnejme a přidejme 
jiné argumenty. Tak předně 
Česko není a nebude stát, 
v němž se daří náboženství. 
To jsme holt překonali, ať už 
je to dobře či špatně, a nemá 
smysl podle něj cokoli mode-
lovat. Takže snažit se zavírat 
obchody o svátcích či o ne-
dělích kvůli náboženským 
důvodům je hloupost. Nebo 
zvůle. Bohužel jako spoustě 
hloupostí i zvůlí se i této 
dostává velkého prostoru 
a argumenty pro se nabalují 
jako pověstná sněhová koule. 

Někdo neváhal přijít s tím, 
že by tento zákaz vlastně 
podpořil malé provozy. 
Jistě, ty je třeba podporovat, 
protože... nevím, prostě asi 
to je třeba. Snad je jen škoda, 
že řada malých provozů 
chcípla na úbytě kvůli 
lenosti českých provozních 
a staly se z nich vietnam-
ské večerky. Nic proti nim, 
tím líp, že už berou karty. 
Ale proč zrovna jim věno-
vat státní svátky, to budou 
muset poslanci vysvětlovat 
nějakou masivní letákovou 
kampaní.

Den vietnamských večerek

...někdo ty nepříjemné 
věci říkat musí
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